Dedicatio n

To the soul of my mother – (God mercy her)

To my dear father

To my sisters and brother

To my teachers

Finally, to my all friends and colleagues, this work is dedicated

ACKNOWLEDGEMENT

I am deeply grateful to Allah who bestowed me good health and courage to accomplish this study.

I wish to express my sincere gratitude to my supervisor Dr. Atif Elsadig Idris for his enormous assistance, guidance, criticism, advice and supervision through the progress of this study; thanks are also due to Ustaz Mohamed Allazem and Ustaz Gafer Ali., for their continuous assistance to complete this research successfully. My full thanks are extended to the teachers and colleagues in the Department of agronomy and in the college of Agricultural studies. Finally my deep thanks, appreciation and gratitude due to the members of my family whom have been more than helpful.

LIST OF CONTENTS

	contents	Page
	DEDICATION	I
	ACKNOWLEDGMENT	II
	LIST OF CONTENTS	III
	LIST OF TABLES	V
	ABSTRACT	VI
	ABSTRACT (ARABIC)	VII
	CHAPTER ONE	
	INTRODUCTION	1
	CHAPTER TWO	
		3
n 1	LITERATURE REVIEW	ר
2.1 2.2	Forage sorghum breeding in the Sudan	3 6
2.3	Sorghum as forage Variability in sorghum	8
2.3 2.4	Correlation	9
_, -	Correlation	3
	CHAPTER THREE	12
	MATERIALS AND METHODS	12
3.1	Materials	12
3.2	Experimental site	12
3.3	Land preparation and method of sowing	12
3.4	Data collection	14
3.5	Statistical analysis	14
3.5.2	Phenotypic $(\delta^2 ph)$ and genotypic $(\delta^2 g)$	15
	variances	15
3.5.3	Phenotypic (PCV) and genotypic (GCV)	
		15
3.5.4	coefficient of variation	17
J.J.4	Phenotypic and genotypic correlation	1/
	CHAPTER FOUR	18
		10

RESULTS 4.1 Phenotypic variability 18 Plant height (cm) 4.1.1 18 Leaf area (cm²) 4.1.2 18 Number of leaves / plant 4.1.3 18 Stem diameter (cm) 4.1.4 19 Days to 50% flowering (days) 4.1.5 19 4.2 Phenotypic (δ^2 ph) and genotypic (δ^2 g) variances 19 Phenotypic (PCV) and genotypic 4.3 (GCV) 20 coefficient of variation Phenotypic and genotypic correlation 4.4 20 **CHAPTER FIVE** 26 DISCUSSION **CHAPTER SIX** 28 SUMMARY AND CONCOLUSIONS 6.1 **Summary** 28 Conclusions 6.2 28 References 30

LIST OF TABLES

39

Appendix

	Contents	Page
3.	Eleven genotypes of forage sorghum (Sorghum bicolor. L.	13
1	Moench) used in the study	
3.	The form of analysis of variance for a randomized complete	16
2	block design used in the analysis	
4.	Mean squares from the analysis of variance for some growth	21
1	characters of eleven genotypes of forage sorghum (Sorghum	
	bicolor L. Moench)	
4.	Means of growth characters of eleven forage sorghum	22

2	genotypes (Sorghum bicolor L. Moench)	
4.	Phenotypic (δ^2 ph) and Genotypic (δ^2 g) variances for different	23
3	characters in eleven genotypes of forage sorghum (Sorghum	
	Bicolor L. Monech)	
4.	Phenotypic (PCV) and Genotypic (GCV) coefficient of	24
4	variation for the different characters measured in eleven	
	genotypes of forage sorghum (Sorghum bicolor L. Moench)	
4.	Phenotypic Correlation (above the diagonal) and Genotypic	25
5	Correlation (below the diagonal) between morphological	
	characters in eleven genotypes of forage sorghum (Sorghum	
	hicolor I Moench)	

ABSTRACT

The study was carried out at the College of Agricultural Studies, Sudan University of Science and Technology at Shambat, during the period from July to October 2009. The main object of this research is to study variability and correlation in eleven genotypes of forage sorghum (*Sorghum bicolor* L. Moench) for some morphological characters. A complete randomized block design with three replications was used. The parameters measured were plant height, leaf area, number of leaves per plant, stem diameter and days to 50% flowering. Phenotypic and genotypic variances,

phenotypic and genotypic coefficient of variation and interrelationships among different growth parameters were investigated.

The analysis of variance revealed highly significant differences (p≤ 0.01) among genotypes for most growth parameters. Leaf area showed the highest value of phenotypic variance, while plant height exhibited the highest value for genotypic variance. The highest values for phenotypic and genotypic coefficient of variation were obtained by plant height that showed positive and non- significant phenotypic and genotypic correlation with all growth characters other than days to 50% flowering. Correlation between days to 50% flowering with each of plant height and number of leaves was significantly positive. Leaf area was significantly negative correlation with plant height. The genotypes panar 888, Ankolib traditional and Ankolib S- 18 scored the highest values of plant height, number of leaves / plant and leaf area, respectively.

خلاصة الأطروحة

أجريت الدراسة بكلية الدراسات الزراعية جامعة السودان للعلوم والتكنولوجيا، شمبات خلال الفترة من يوليو إلي إكتوبر 2009 ، وذلك بهدف دراسة التباين والارتباط في احدي عشر صنفاً من الذرة الرفيعة العلفية لبعض الصفات المظهرية. صممت التجربة علي تصميم القطاعات العشوائية الكاملة في ثلاثة مكررات وتم رصد الصفات المظهرية المتمثلة في طول النبات، مساحة الورقة، عدد الأوراق، قطر الساق وعدد الأيام لــ 50% إزهار، تم

دراسة التباين المظهري والوراثي، معامل التباين المظهري والوراثي، الارتبـاط المظهري والوراثي بين مختلف الصفات.

p≤) بين الأصناف لمعظم الصفات قيد الدراسة. دلت النتائج علي أن مساحة (0.01) بين الأصناف لمعظم الصفات قيد الدراسة. دلت النتائج علي أن مساحة الورقة أظهرت أعلي قيمة للتباين المظهـري بينمـا أظهـر طـول النبـات أعلى قيمـة للتبـاين الوراثي. أعلـي قيمـة لمعامـل التبـاين المظهـري والـوراثي تـم الحصول عليهـا بواسـطة طـول النبـات. الارتبـاط المظهـري والـوراثي وطـول النبات كان موجباً وغير معنوي مع كل الصفات المظهريـة النمـو مـا عـدا صـفة عدد الأيام لـ 50% إزهار فقـد أظهـرت إرتباطـاً موجبـاً وعـالي المعنويـة علـى المستوى المظهري. أظهرت الدراسة وجود ارتباط مـوجب ومعنـوي بيـن عـدد الأيام لـ 50% إزهار وكل من عدد الأوراق وطول النبات. الارتباط بيـن مسـاحة الورقة وعدد الأيام لـ 50% إزهار كان سـالباً ومعنويـاً. أحـرزت الأصـناف بانـار الورقة وعدد الأيام لـ 50% إزهار كان سـالباً ومعنويـاً. أحـرزت الأصـناف بانـار الورقة وعدد الأوراق للنبات علي الترتيب.